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ПАСЛЯСЛОЎЕ ДА МУЗЫЧНАГА
КОНКУРСУ Ў БЯЛГРАДЗЕ НА СТАР.7

ВЯЛІКАЯ ЛУПЦОЎКА
ЦІ ВЯЛІКІ ПШЫК?
ПРЭМ’ЕРА РУБРЫКІ
“НАМЕНКЛАТУРА” НА СТАР.4

АПЕРАЦЫЯ “ШОК І ТРЭПЕТ”
БТ ПЕРАТВАРЫЛА ДОПЫТЫ ЖУРНАЛІСТА І ПАЛІТЫКА Ў СПЕЦ-ШОЎ

Раней  на  старонках  на
шай  газеты  была  рубрыка
“Чаго не паказвае БТ”. Мы вы
рашылі адступіць ад свайго
прынцыпу падбору навінаў і
вынесці  на  першую  паласу
тое, што паказала праграма
“Панарама” на шматмільён
ную глядацкую аўдыторыю.
Справа не ў самім факце зат
рымання партыйнага актыві
ста Змітра Шыманскага і неза
лежнага журналіста Міхаіла
Козела каля пасольства ЗША і
канфіскацыі  ў  іх  па  1700  з
чымсьці даляраў.

Намаганнямі спецслужбаў і
БТ гэты факт ператварыўся ў
“сенсацыйнае”  выкрыванне
апазіцыі. А насамрэч – у чор
ны піар. Можна было не звяр
таць  на  яго  ўвагі,  калі  б  не
трывога за лёс людзей, што
сталі ахвярамі правакацыі. Ці
маюць права грамадзяне РБ
на законных падставах атрым
ліваць гранты, у тым ліку аме
рыканскія, на ажыццяўленне
навуковых і медыйных праек
таў, ці маюць грамадзяне пра
ва  наведваць  замежныя  па
сольствы, ці маюць яны права
мець  пры  сабе  грошы  ў  за
межнай валюце? (Між іншым,
блізу  1500  даляраў  каштуе
новы пераносны камп’ютэр –
ноўтбук. Без такіх камп’ютэраў
сёння не можа абысціся ў пра
цы ніводная рэдакцыя альбо

грамадская арганізацыя.) Усе
гэтыя ды іншыя пытанні аўта
ры “тэлесюжэта” адкідаюць як
неістотныя. “Прысуд” вынесе
ны  загадзя  –  амерыканскае
пасольства могуць наведваць
толькі ворагі.

Допыт сціплага журналіста
з Турава Міхала Козела, які
на свой страх  і рызыку вы
пускае газету “Вольныя на
віны”, вядзецца ў стылі сталі
нскага пракурора Вышынс
кага. Той абвясціў прызнан
не “царыцай доказаў”.  Але ў
чым рэальна прызнаўся жур
наліст на допыце, які цягнуў
ся чатыры (!) гадзіны?

Мала  што  можна  зразу
мець з мантажаваных урыў
каў допыту, паказаных на 1м
канале БТ. Мы чуем, як чала
век, з падказкі следчых, назы
вае чыёсьці прозвішча, гаво
рыць,  што  ён  баіцца  “ча
госьці” альбо “кагосьці” ў па
сольстве  ЗША.  (“Панарама
тыдня” гэты сюжэт пашырыла
аж да 13 хвілінаў, разбавіўшы
аператыўныя здымкі “пака
заннямі” улюбёнага персана
жа БТ – “сведкі” ў выглядзе
чорнага сілуэта).

У  любога  нармальнага
гледача  ўзнікае  ўражанне,
што калі журналіст і баіцца –
дык, найперш, тых людзей, які
вядуць прыніжальны допыт.

У гэтым, відаць, і палягала

асноўная задача аўтараў сю
жэту  –  паказаць  маральную
экзекуцыю  над  чалавекам,
абылгаць і зняславіць яго на
ўсю  краіну.  Паказаць,  што  ў
гэтай краіне, як і за часам Вы
шынскага, пануе адзін закон –
права дзяржавы пакараць у
любы момант кожнага чалаве
ка. Не грэбуючы пры гэтым са
мымі нізкімі сродкамі. Альбо
адмовіць яму ў памілаванні,
як гэта было з Казуліным.

У “Панараме” без ценю са
рамлівасці  паведамлялася,
што затрыманне наведнікаў
пасольства ЗША адбылося ў
выніку “планавага рэйду пра

ваахоўных органаў”. То бок,
гэта  была  такая  бліскучая
спецаперацыя. Кшталту апе
рацыі “Шок і трэпет”. Такую
назву мела ўварванне войс
каў  ЗША  і  саюзнікаў  у  Ірак.
“Спецаперацыя” БТ, якая так
сама, відаць, распрацоўвала
ся, у высокіх штабах, скірава
ная не супраць тэрарыстаў ці
войскаў  непрыяцеля.  Яна
скіраваная на тое, каб дэма
ралізаваць і запалохаць бе
ларускае  грамадства,  усіх
нас. Пра эфектыўнасць гэтай
аперацыі будзем меркаваць
пасля выбараў.

А. УЛАСАЎ

АСЦЯРОЖНА, ВАС ЗДЫМАЮЦЬ! Відэазапіс у адной са сту-
дыяў БТ. Мінск, фота з архіву.



2 Апытанне

ЦІ НЯСЕ ПАГРОЗУ БЕЛАРУСІ ПРЫЗНАЧЭННЕ ПУЦІНА
ПРЭМ’ЕР-МІНІСТРАМ “САЮЗНАЙ ДЗЯРЖАВЫ”?
БАРЫС ХАМАЙДА, ГРАМАДСКІ АКТЫВІСТ, ВІЦЕБСК:

“УСЁ ЗАЛЕЖЫЦЬ АД НАРОДА”
Я лічу, што пагрозу незалежнасці Беларусі нясе наша абы

якавасць да Беларусі. А якую пагрозу можа несці нейкая асо
ба, калі мы будзем думаць пра нашу краіну, пра нашу дзяржа
ву? Усё залежыць ад беларускага народа. Ад нашай волі. Ад
нашай рашучасці. Вось калі у нас будзе воля, нам ніхто не
будзе страшны – ні Пуцін, ні Мядзведзеў, ніхто. Мы свайго да
б’емся. Але для гэтага павінна быць воля.

СЯРГЕЙ, ТАКСІСТ:

“МНЕ ПАДАБАЕЦЦА ПУЦІН”
Мне асабіста падабаецца Пуцін. Як чалавек, разумнейшы

за Лукашэнку. Як больш прасунуты ў пытаннях эканомікі і дэ
макратыі. Таму я за саюз. У якім галоўную скрыпку будзе
граць Пуцін.

ЛЯВОН БАРШЧЭЎСКІ, ЛІДЭР БНФ:

НЯСЕ ПАГРОЗУ ІСНАВАННЕ
“САЮЗНАЙ ДЗЯРЖАВЫ”

Нясе пагрозу само існаванне гэтай “саюзнай” дзяржаўнай
структуры. А то, што Пуцін прызначаны, дык схема даўно
была прапісаная ў дакументах. Прэм’ерміністр “саюзнай
дзяржавы” – гэта прэм’ер міністр Расіі. Тут нічога новага няма.
Гэта тэхнічнае пытанне. Проста існаванне “саюзнай дзяржа
вы” заўсёды дае магчымасць Расіі ўмешвацца ва ўнутраныя
справы Беларусі.

НАТАЛЛЯ, ХАТНЯЯ ГАСПАДЫНЯ:

“МЫ САМІ СЯБЕ ПАЛОХАЕМ”
А што, калі ён быў прэзідэнтам Расіі, пагрозы было менш?

Што мы самі сябе палохаем? Такое адчуванне, што нам для
душэўнага камфорту трэба зрабіць з кагонебудзь страшэн
нае пудзіла. І баяцца яго. Не, Пуцін на гэтай пасадзе асабіста
мне не страшны.

АЛЕГ ТРУСАЎ,
СТАРШЫНЯ ТАВАРЫСТВА БЕЛАРУСКАЙ МОВЫ:

“ЛЕПЕЙ БЫЛО Б СКАСАВАЦЬ
ДАМОВЫ ПРА САЮЗ”

Я думаю, што як няма дзяржавы, дык няма  і прэм’ера.
Прызначай хоць Папу Рымскага. Гэта абсалютна мёртвая, не
жыццяздольная структура. Таму можна прызначыць Далай
ламу на гэта месца. Будзе тое самае. Не бачу аніякай пагро
зы. Іншая справа, што ў пэўных абставінах, канечне, “саюзная
дзяржава” пагрозу ўяўляе. Лепей, каб яе не было. Гэта як ся
кера  пад  лаўкай  ці  Дамоклаў  меч.  Але  пакуль  што  яна
“нішто”. Хоць могуць быць абставіны, калі з гэтага траянска
га каня пачне высаджвацца дэсант. Таму лепей было б скаса
ваць усе гэтыя дамовы пра саюзныя дзяржавы.

ВАСІЛЬ, ПРАДПРЫМАЛЬНІК:

“ПАГРОЗА ЗАСТАЕЦЦА”
А якая розніца, хто там будзе прэм’ерам? Гэта ж міна запа

воленага дзеяння – гэтая саюзная дзяржава. Нават калі замест
вялікага Пу на той пасадзе будзе нікому невядомы Пупкін, усё
роўна пагроза выбуху застаецца.

ЮРАСЬ БЕЛЕНЬКІ, НАМЕСНІК СТАРШЫНІ
КАНСЕРВАТЫЎНА-ХРЫСЦІЯНСКАЙ ПАРТЫІ БНФ:

“НЕ ЗАЎВАЖАЦЬ МЫ

НЕ МАЕМ ПРАВА”
На маю думку, пагрозу Беларусі нясе Расійская імперыя.

Гэта тая пагроза, пра якую павінен памятаць кожны бела
рус.  І  пакуль  гэтая  пагроза  вельмі  рэальная  і  сур’ёзная,
трэба, каб кожны дзень беларуса пачынаўся з думкі пра
тое, як гэтую пагрозу зменшыць. Расія робіць канкрэтныя
захады для паняволення Беларусі. Некаторыя з  іх маюць
большую ступень пагрозы, некаторыя меншую. Тое, што ад
бываецца на міждзяржаўным узроўні паміж Расіяй  і Бела
руссю, безумоўна, пагрозу нясе. Любыя фармальныя дзе
янні, якія памяншаюць суверэнітэт Беларусі, такую пагро
зу нясуць.  І дзеянні, якія зараз адбываюцца,  ідуць у гэтым
рэчышчы. Я б не перабольшваў менавіта прызначэнне Пу
ціна. Гэта не нагода, каб біць ува ўсе званы. Але і не заўва
жаць такія дзеянні мы не маем права.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

ЯГО ЗАДАЧА –

ВЫЦЯГНУЦЬ УСЁ, ШТО МОЖНА
Сам па сабе Пуцін ніякай пагрозы для Беларусі не ўяўляе.

Усё залежыць ад таго, наколькі актывізуецца тэрытарыяльны
экспансіянізм Расіі. А тое, што Пуцін будзе імкнуцца праз “са
юзную дзяржаву” пашыраць эканамічную экспансію на на
шых землях, цалкам натуральна. Бо праца прэм’ерміністра
“саюзнай дзяржавы” якраз і палягае на тым, каб максімальна
выцягнуць усё, што можна, ад суседзяў. “Саюзная дзяржава”
сама па сабе пакуль не мае механізмаў, каб павялічыць эка
намічную экспансію на Беларусь. Яна будзе пераважна, на 90
адсоткаў, ісці не праз “саюзную дзяржаву”, а праз эканамічны
і фінансавы ціск самой Расіі.

Ад рэдакцыі: Варта паглядзець на сітуацыю і пад іншым
ракурсам. Не хтонебудзь, а менавіта Лукашэнка, кіраўнік РБ,
прызначыў Пуціна на ягоную новую пасаду. Гэта была для Лу
кашэнкі добрая нагода падкрэсліць сваё вяршэнства ў фар
мальнай, нібыта, структуры пад назвай “саюзная дзяржава” і
персанальна – вяршэнства над экспрэзідэнтам (!) Пуціным.
Людзі адчуваюць патэнцыйную пагрозу, якая сыходзіць ад са
юзных структураў. Але чамусьці не хочуць заўважаць, што
яна сыходзіць не столькі звонку, колькі знутры – ад уласнага
кіраўніка. Які сваімі рызыкоўнымі геапалітычнымі амбіцыямі
грае ва ўнісон з расійскімі імперыялістамі. І тым самым, ка
нечне, нясе пагрозу сваёй краіне.
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Панарама

ДАРОГА ДА ЎВАСКРАШЭННЯ
ЗЯНОН ПАЗЬНЯК І ПРАЎДА ПРА КУРАПАТЫ – МІЛІЦЫЯ ЗАБАРАНІЛА СТЭНД У ПАМЯЦЬ АХВЯРАЎ – АДНАВІЛА
ПРАЦУ СТАРОНКА Ў ІНТЭРНЭЦЕ “МАРТЫРАЛОГ” – АМЕРЫКАНЕЦ ЭМАНУІЛ ЗЕЛЬЦЭР ЗАСТАЕЦЦА Ў ЗАСЦЕНКАХ
КДБ – ДЭМАКРАТ БАРАК АБАМА БУДЗЕ КАНДЫДАТАМ У ПРЭЗІДЭНТЫ ЗША

3 чэрвеня споўнілася 20
гадоў публікацыі ў тыднёвіку
“Літаратура і Мастацтва” ар
тыкула Зянона Пазьняка і Яў
гена Шмыгалёва “Курапаты –
дарога смерці”. Тагачасны
галоўны  рэдактар  “ЛіМа”
паэт Анатоль Вярцінскі над
рукаваў яго, нягледзячы на
моцны супраціў ЦК КПБ. Уво
сені 1988 году, на Дзяды, ад
былося  першае  народнае
шэсце  ў  Курапаты,  якое
міліцыя разагнала з дапамо
гай  дубінак  і  слезацечнага
газу. На тым скончылася са
вецкая “перастройка” і пача
лася сапраўдная барацьба за
незалежнасць Беларусі. Праз
некалькі месяцаў быў ство
раны  Беларускі  народны
фронт  “Адраджэньне”  на
чале з Пазьняком. У інтэрв’ю
Радыё Свабода з нагоды па
мятнай даты Зянон Пазьняк
сказаў: “Цераз усведамленне
праўды пра генацыд Курапа
ты мабілізавалі народ (леп
шых ягоных прадстаўнікоў)
на змаганне за Беларусь, за
волю і справядлівасць. Кура
паты далі штуршок да ўваск
рашэння Беларускай нацыі”.

Сёлета  3 чэрвеня  група
актывістаў спрабавала пас
тавіць ва ўрочышчы стэнд з
надпісам: “Мемарыял Курапа
ты. Месца згубы ахвяраў пал
ітычных рэпрэсій 19371941
гадоў. На гэтым месцы супра
цоўнікі НКУС БССР знішчалі
людзей.  Ва  ўрочышчы  на
лічвалася больш за 500 маса
вых  пахаванняў  людзей.  З
1988 году намаганнямі гра
мадскасці пачаў стварацца
народны  мемарыял  памяці
ахвяраў сталінскіх рэпрэсій”.
Але  міліцыя  забараніла
ставіць  стэнд  без  дазволу
Мінгарвыканкама.

Пазней  прайшла  жалоб
ная  акцыя,  падчас  якой  на
адным з крыжоў была пры
мацавана  мемарыяльная
шыльда, якая сведчыць, што
ў  Курапатах  20  гадоў  таму
былі знойдзены парэшткі 62
чалавек.  Паводле  ацэнак

археолагаў  і  гісторыкаў, ва
ўрочышчы былі расстраля
ны некалькі дзясяткаў тысяч
чалавек.

Таксама ў гэтыя дні аднав
іла сваю працу інтэрнэтста
ронка “Мартыралог”, якая
распавядае пра злачынствы і
ахвяраў  камунізму  ў  Бела
русі. Тут сабраныя біяграфіі
карнікаў НКВД, але найперш
– многія тысячы лёсаў рэпрэ
саваных. Стваральнікі сайта
абяцаюць  да  канца  году
змясціць 60 тысяч біяграм ах
вяраў  з  закрытых  архіваў
КГБ. Прынцып актуалізацыі
гісторыі тут палягае на тым,
што  кожны  карыстальнік
інтэрнэту хоць аднойчы ды
паспрабуе  ўвесці  ўласнае
прозвішча ў пошукавую сістэ
му і такім чынам даведаецца
пра сваякоў, што сталі ахвя
рамі бальшавізму. “Знайдзі
сваіх”, – звяртаюцца ў пер
шую чаргу да моладзі каар
дынатары сайта, які мае ад
рас: www.kurapaty1988.org.

Сённяшні КДБ, як  і двац
цаць гадоў таму, вядзе зма
ганне з грамадскімі актыві
стамі, якія выступаюць за дэ
макратычную Беларусь. Не
забываюць выкрываць вора
гаў сярод бээнэфаўцаў і жур
налістаў  (гл.  артыкул  на
стар.1). А галоўным ворагам,
як і за савецкім часам, заста
юцца ЗША. Беларускае тэле
бачанне ў адным з апошніх
рэпартажаў  наўпрост  пры
раўнала  амерыканскае  па
сольства  ў  Мінску  да  ЦРУ.
Закладнікам у гэтай ідэалагі
чнай  барацьбе  застаецца
грамадзянін  ЗША  Эмануіл
Зельцэр, які 12 сакавіка быў
арыштаваны ў мінскім аэра
порце. Яго брат Марк Зель-
цэр  днямі  накіраваў  ліст
Аляксандру  Лукашэнку,  у
якім скардзіцца на дзеянні
следчых КДБ. Паводле Марка,
яго  брата  ў  турме  жорстка
збівалі.  Акрамя  справы  аб
нібыта фальшывых дакумен
тах, Эмануіл Зельцэр фігуруе
і ў справе пра наркотыкі, якія

ён  “кантрабандна  ўвёз  у
краіну”. У інтэрв’ю Радыё Сва
бода  Марк  Зельцэр  заявіў,
што абвінавачанне сфабры
кавана: “Яму гэтыя лекі, цал
кам неабходныя, амаль тры
месяцы не даюць. Дактары
паведамілі, што гэтымі лекамі
дзясяткі мільёнаў людзей ва
ўсім  свеце  карыстаюцца.  І
вось з’яўляюцца гэтыя лекі,
нібыта, як наркотыкі”. Вызва
лення хворага Зельцэра пат
рабуюць ЗША.

Можна чакаць, што з на
бліжэннем восеньскіх выба
раў у Палату прадстаўнікоў
антыамерыканская  карта

яшчэ не аднойчы будзе выка
рыстана ўладамі супраць бе
ларускай апазіцыі. Тым больш,
што  ў  Злучаных  Штатах  на
бірае моц кампанія выбараў
прэзідэнта, і адміністрацыя ў
Вашынгтоне апошнім часам
больш заклапочана будучай
зменай  улады  ва  ўласнай
краіне, чым лёсам беларускіх
апазіцыянераў.  4 чэрвеня
фактычна  вызначылася  імя
кандыдата  ў  прэзідэнты  ад
Дэмакратычнай партыі. Гэта
Барак Абама, які  аккурат
праз пяць месяцаў будзе про
цістаяць на выбарах рэспубл
іканцу Джону Маккейну.

ПЕРШЫ ЖАЛОБНЫ МІТЫНГ у Курапатах, 1988 год, фота з
сайта szliachta.org.
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“МЫ АДПАЧЫНКІ АДМЕНІМ”
ЗАЯВА СЯРГЕЯ СІДОРСКАГА: ВЯЛІКАЯ ЛУПЦОЎКА ЦІ ВЯЛІКІ ПШЫК?

На пасяджэнні Саўміна з
нагоды вынікаў працы эка
номікі за першыя 4 месяцы
сёлета, прэм’ерміністр Сяр
гей Сідорскі паабяцаў паз
бавіць  адпачынкаў  тых
кіраўнікоў  міністэрстваў  і
ведамстваў,  якія  не  надта
інтэнсіўна  здабываюць  за
межныя інвестыцыі.

Сярод “двоечнікаў” бела
рускага  дзяржаўнага  топ
менеджменту  —  кіраўнікі
Міністэрства прамысловасці
(за першы квартал 2008 году
яно  прыцягнула  ўсяго  150
тысяч  даляраў),   Міністэр
ства  транспарту  (16  тысяч
даляраў),   Міністэрства
энергетыкі  (78 мільёнаў да
ляраў).   Сідорскі  даслоўна
сказаў наступнае: “Што, лета
ўсіх расслабляе? Дык мы ад
пачынкі адменім”.

У сваю чаргу, міністр эка
номікі паабяцаў пакараць у
дысцыплінарным  парадку
канцэрны Беллеспрам, Бел
леспаперпрам і Белбіяфарм
за невыкананне бізнеспла
наў на падпарадкаваных  ім
прадпрыемствах.

Пікантнасць  гэтай  сітуа
цыі надае наступнае.

Папершае, згодна з Пра
цоўным кодэксам, ніхто, на
ват прэзідэнт краіны, не мае
права пазбаўляць чалавека
законнага  адпачынку,  на
якой бы пасадзе гэты чала
век  ні  працаваў.  За  такія
выкрунтасы  ўжо  сам  “паз
баўляльнік” можа трапіць як
мінімум пад адміністратыў
ную адказнасць.

Падругое, два гады таму
сам Сідорскі атрымаў вымо
ву за “няпоўную службовую
адпаведнасць” за наяўнасць
пасярэднікаў пры экспарце
калійных угнаенняў. А пара
ўнальна нядаўна Аляксандр
Лукашэнка недвухсэнсоўна
даў яму зразумець, што калі
такая сітуацыя ў эканоміцы
будзе працягвацца, то стар
шыня  Савета  міністраў
можа пазбавіцца сваёй вы
сокай пасады.

Патрэцяе, паводле нашай
інфармацыі, амаль усе адпа
чынкі згаданых вышэй кіраў

нікоў міністэрстваў і ведам
стваў ужо даўно ўзгодненыя з
іх падначаленымі, і ў сувязі з
гэтым ва ўсіх гэтых падразд
зяленнях Саўміну сфармаваў
ся даволі жорсткі графік пра
цы. Калі міністраў і старшынь
камітэтаў, дзе нехта праштра
фіцца, пазбаўляць адпачын
каў, то можна проста дэзарга
нізаваць працу ўсяго ўраду.

Ну, і пачацвёртае, наўрад
ці  можна  назваць  надта
эфектыўнымі падобныя мета
ды ўздзеяння на тых, хто выз
начае працу цэлых галін і на
прамкаў нашай эканомікі.

Вось  што  думае  на  гэты
конт Кіраўнік Навуковадас
ледчага  цэнтру  імя  Мізеса,
эканаміст Яраслаў Раманчук:

— Апошняя публічная “луп-
цоўка” Сідорскага цалкам адпа-
вядае той сістэме кіравання,
якая склалася ў Беларусі ў
1994-1995 гадах. Яшчэ тады
нашаму насельніцтву ўвялі ў
вушы, што цэны ў любы мо-
мант можна вярнуць назад,
запусціць любыя нерэнтабель-
ныя заводы, а чарговую пор-
цыю “дрэнных” чыноўнікаў або
публічна “адсцябаць”, або ўво-
гуле адправіць на нары. Дазво-
лю сабе нагадаць, што такая
метода кіравання цалкам сябе
дыскрэдытавала пры Са-
вецкім Саюзе, не прынесла яна
плёну і ў нашай краіне за апош-
нія паўтара дзясятка гадоў.

—  Цікава,  а  як  караюць
міністраўштрафнікоў,  на
прыклад, у развітых краінах
свету?

— Анідзе ў свеце не існуе
публічных разносаў кіраўнікоў
міністэрстваў і ведамстваў.
Не выконваеш сваіх прафесій-
ных абавязкаў — прэч з даху,
не псуй гонту. На тваё месца ў
патрэбнай галіне абавязкова
знойдзецца высокапрафесійны
кіраўнік. І наадварот, добра
выконваеш свае абавязкі —
атрымлівай пэўныя бонусы.
Напрыклад, у Новай Зеландыі і
Галандыі чыноўніку-“перадаві-
ку” могуць і прэмію выдаць, і
адпачынак павялічыць. А ўво-
гуле, найвялікшая ўзнагарода
для дзяржаўных топ-менеджэ-
раў у пераважнай большасці

краін свету — магчымасць па-
доўжыць свой кантракт. Бо
такія пасады, якія яны займа-
юць, — гэта звычайна высокі
заробак, вялікі прэстыж, ну і
адпаведная адказнасць.

—  А  чаму  гэтая  сістэма
наймання і функцыянавання
вышэйшага кіраўнічага апа
рату, пры ўсёй яе лагічнасці,
не працуе ў нас?

— Ну, што да пэўных бону-
саў для нейкіх самых лаяльных
і спраўных чыноўнікаў — гэта
існуе і ў нас. Ёсць і дзяржаўныя
дачы, і высокія аклады, і не-
благі сацыяльны пакет. Але ці
па заслугах атрымліваюць іх
нашы чыноўнікі?

Працаваць на высокіх
міністэрскіх пасадах павінны
крэатыўнікі, людзі, якія не ба-
яцца ствараць новыя ідэі, кан-
цэпцыі і реалізоўваць іх у канк-
рэтных праектах і напрамках.
Асобы, якія могуць зразумець і
глыбока прааналізаваць асаб-
лівасці беларускага позняга
старту ў рынкавую эканоміку.
У нас жа, па вялікім рахунку, у
краіне адзін крэатыўнік. Што
называецца, з усімі наступ-
ствамі.

— Гэта значыць, што бе
ларускі  ўрад  у  поўным
складзе не адпавядае патра
баванням часу?

— Безумоўна. У нас ва
ўрадзе ёсць людзі, якія ўсё
яшчэ працуюць паводле марк-
сісцка-сталінскай канцэпцыі
кіравання. Ёсць некалькі
светлых галоваў, якія выму-
шаны сваю “светласць” маскі-
раваць пад агульную “шэ-
расць”. А асноўная маса вяду-
чых дзяржаўных менеджэраў
— проста выканаўцы, часам
неблагія. На сярэднім узроўні
кіравання можна адшукаць
вельмі і вельмі нядрэнных спе-
цыялістаў. Але ў цэлым…

У 1994 годзе ў Беларусі было
50 000 дзяржаўных службоў-
цаў, цяпер — 75 000. А эфек-
тыўнасць іхняй працы як была
нізкая, такою, па вялікім ра-
хунку, і застаецца.

— Вернемся да канкрэт
най сітуацыі, калі самыя “няд
байныя” могуць  пазбавіцца
адпачынкаў. Ці зменіцца што

ў “Беларускім каралеўстве”
пасля чарговай прачуханкі
для міністраў? Можа,  інвес
тыцый паболее?

— Не думаю. Сітуацыя з
інвестыцыямі — штучная.
Нават у самім дзяржаўным
бюджэце столькі супярэчнас-
цей… Трэба найперш ства-
рыць спрыяльныя ўмовы для
замежных плыняў капіталу, а
ўжо потым патрабаваць вы-
канання планаў па іх прыцяг-
ненні. Мне бачыцца, што чы-
ноўнікі прыдумаюць нейкія ад-
гаворкі, нейкія новыя рамкі
крытычнага імпарту, каб
улезці ў гэтыя нікому непат-
рэбныя нарматывы і планы. І
ўсё пакрысе сцішыцца.

Справа яшчэ і ў тым, што
адшукаць замену тым, хто
праштрафіцца, не надта лёг-
ка. Не такая ўжо ў нас і доўгая
лава запасных. Дый высокія
службовыя пасады ў Беларусі
не гарантуюць ад форс-ма-
жорных абставін самага роз-
нага кшталту…

Атрымліваецца, падобныя
публічныя лупцоўкі задаваль
няюць  усіх.  Прэзідэнт  вус
намі свайго прэм’ера чарго
вы раз дае дыхты нядбайным
слугам народа. Народ атрым
лівае  чарговае  відовішча.
Нядбайныя “слугі” пасля “зда
ровай”  крытыкі  перавыхо
ўваюцца  і  …застаюцца  на
сваіх  месцах.  Да  чарговай
лупцоўкі.

Дарэчы,  былы  прэм’ер
міністр  Беларусі  Міхаіл
Чыгір, мякка кажучы, не ў за
хапленні ад грозьбаў свайго
наступніка:

— Зразумела, у кожнага на-
чальніка, у тым ліку і ў стар-
шыні Савета Міністраў, свой
стыль кіравання. Але які аў-
тарытэт у вачах падначале-
ных будуць мець міністры
пасля таго, як іх публічна паа-
бяцалі пазбавіць законнага
адпачынку? Я ў сваю быт-
насць прэм’ер-міністрам вы-
казваў незадаволенасць дзе-
яннямі таго ці іншага высока-
пастаўленага чыноўніка
толькі адзін на адзін і толькі
пры зачыненых дзвярах.

ГЕНАДЗЬ БЕРТАШ
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ПРЫВІД

ПРЫВАТЫЗАЦЫІ
Не менш  за    30%  бела

рускіх прадпрыемстваў будуць
акцыянаваны  ў  2008  годзе.
Пра гэта паведаміў віцэпрэм
’ер Андрэй Кабякоў на пасяд
жэнні Кансультацыйнай рады
па  замежных  інвестыцыях,
якая адбылася ў Мінску.

Кабякоў патлумачыў, што ў
адпаведнасці з апошнімі ра
шэннямі прыватызацыя ў Бе
ларусі будзе мець планавы ха
рактар. Праўда, улады не спя
шаюцца  раскрываць  гэтыя
свае планы шырокай грамадс
касці. Пра многія працэсы, якія
ідуць сёння ва ўладных кабі
нетах, застаецца толькі здагад
вацца. Аднак, нават на падста
ве  афіцыйнай  інфармацыі
можна зразумець – прываты
зацыя сапраўды набліжаецца.

Так канцэрн Белнафтахім
павінен да заканчэння году
ўнесці прапановы ва ўрад ад
носна прыватызацыі Палімі
ра  і Нафтана. Расійскі Сібур
ужо  рыхтуецца  стаць  ула
дальнікам  “ГроднаАзот”.

Не  так  даўно,  сёлета  ў
траўні,  у  Мінск  прыязджаў
старшыня рады дырэктараў
ААТ  “Рускія  машыны”  Алег
Дзерыпаска,  які  цікавіцца
МАЗам. Рашэнне гэтага пы
тання ўрад не наважаны адк
ладаць надоўга.

“Мы практычна завершылі
перамовы адносна МАЗа”, 
паведаміў прэм’ерміністр РБ

Сяргей Сідорскі. “Мы хочам,
каб актывы МАЗа ўвайшлі ў
карпарацыйную структуру.
Сэнс у тым, каб актывы МАЗа
максімальна  працавалі  з
расійскімі прадпрыемствамі,
 зазначыў прэм’ер. І больш
пакуль ніякіх падрабязнасцяў
не дадаў.

На думку эканаміста Лео
ніда  Заікі,  “мы  назіраем  не
пачатак  рынкавых  рэфор
маў, а пачатак наменклатур
най прыватызацыі, ператва
рэнне  класа,  які  дамінуе  ў
палітыцы, у клас, які дамінуе
яшчэ і ў эканоміцы. Тое, што
ўжо назіралі ў Расіі”.

ПЕЧЫВА З-ЗА МЯЖЫ
Беларусь павялічыла аб’ём

знешнега гандлю на  61,1%. З
такой  пераможнай  рэляцыі
пачынаецца  паведамленне
дзяржаўнага агенцтва БЕЛТА.
Здавалася б, урад паспяхова
вырашае адно з самых балю
чых пытанняў эканомікі – ад
моўны баланс знешняга ганд
лю РБ. Але да поспехаў у эка
номіцы яшчэ надта далёка...

Тое  ж  агенцтва  БЕЛТА  ў
сваім  паведамленні  далей
канстатуе – адмоўнае сальда
ў знешнім гандлі дасягнула
1,323 мільярда даляраў. А ў
студзенікрасавіку летась яно
складала мінус 1,157 мільяр
да. Так што гаворка не пра
прагрэс, а наадварот, пра па
гаршэнне сітуацыі.

Заклапочанасць  ураду
цалкам зразумелая – насель
ніцтва надае перавагу больш
якасным адзенню, абутку, бы
тавой тэхніцы. А прадукцыя
айчыннай  вытворчасці  за
лежваецца на складах.

27 траўня на пасяджэнні
Савету  міністраў  прэм’ер
міністр Сергей Сідорскі кры
тыкаваў міністэрствы за рост
так  званага  некрытычнага
імпарту (гэта значыць – уво
зу тавараў, якому няма адпа
веднай замены ў Беларусі).

“На  сакавік  мы  на  200
мільёнаў  даляраў  нарасцілі
адмоўнае  сальда  ў  знешнім
гандлі. Яблыкаў, груш, бульбы,
морквы  мы  завезлі  на  12
мільёнаў  даляраў”,  –  цытуе
Сідорскага “Інтэрфакс”. Акра
мя  таго,  прэм’ер  адзначыў,
што ў Беларусь завезена на 15

КАНЕЦ “ЭКАНАМІЧНАГА ЦУДУ”?

ПРОДАЖ АДЗЕННЯ. Мінск,
травень 2008 году.
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Амерыканскі  часопіс
“Форбс” апублікаваў спіс 25 са
мых багатых еўрапейцаў. Пра
пануем увазе нашых чытачоў
верхнюю частку гэтага спісу.

1.  Інгвар  Кампард  (Шве
цыя), заснавальнік сеткі кра
маў “Ікеа”: $31млрд.

2. Алег Дзерыпаска (Расія),
уладальнік кампаніі “Базавы
элемент”: $28 млрд.

3. Карл Альбрэхт (Герма
нія), заснавальнік сеткі гіпер
маркетаў Aldi: $27 млрд.

4.  Бернар  Арно  (Фран
цыя), уладальнік цэлай імпе
рыі, у якую ўваходзяць выт
ворцы  модных  тавараў,  а
таксама  вінаў    Christian
Dior, Hennessy Louis Vuitton,
Don Perignon, а таксама кра
мы Carrefour: $25.5 млрд.

5. Раман Абрамовіч (Расія),
губернатар  Чукоткі,  былы
кампаньён Барыса Беразоўс
кага, былы ўладальнік кам
паніі “Сібнафта”, уладальнік
футбольнай каманды “Чэлсі”,
пасля разводу перастаў быць
самым  багатым  чалавекам
Расіі: $23.5 млрд.

6. Тэа Альбрэхт (Германія),
кампаньён свайго брата Аль
брэхта: $23 млрд. Пасля таго,
як у 1971 годзе ён быў вык
радзены на нейкі час тэра
рыстамі,  вядзе  таемны  лад
жыцця.

7. Ліліян Бетанкур (Фран
цыя),  дачка  заснавальніка
фірмы L’Oreal: $22.9 млрд.

8.  Аляксей  Мардашоў
(Расія), уладальнік кампаніі
“Северсталь”: $21.2 млрд.

9. Міхаіл Фрыдман (Расія),
заснавальнік кампаніі “Альфа
груп”,  уладальнік  нафтавай
кампаніі  ТНК  сумесна  з
фірмай BP, уладальнік тэлека
мунікацыйнага холдынгу на
тэрыторыі  Ўкраіны,  Турцыі,
Расіі і Узбекістана: $20.8  млрд.

10.  Уладзімір  Лісін,  ула
дальнік металургічнага кам
бінату ў Наваліпецку: $20.3
млрд. Пачынаў рабочым на
шахце ў Сібіры.

Сярод астатніх пятнаццаці
мультымільярдэраў Еўропы –
расіяне  Міхаіл  Прохораў,
Уладзімір Патанін, Сулейман
Керымаў, Герман Хан, Вагіт
Алякпераў, Дзмітрый Рыба
лоўлеў і  Іскандэр Махмудаў.
Усяго амаль палова спісу – 12,
як у вядомым фільме Мікіты
Міхалкова.

Паводле www.forbes.com

мільёнаў даляраў імпартнага
шакаладу і на 12 мільёнаў пе
чыва.  І  яшчэ  на  25  мільёнаў
бытавой тэхнікі зза мяжы.

Імпарт  папсаваў  ураду
справаздачнасць,  бо  ён  не
выканаў  адзін  з  трох  праг
нозных паказчыкаў за пер
шыя  чатыры  месяцы.  Яшчэ
два  –  гэта  вытворчасць  у
сельскай гаспадарцы і энер
гаёмістасць вытворчасці.

Красавіцкая  статыстыка
ўвогуле стала адной з самых
правальных за ўсе гады “бе
ларускага  эканамічнага
цуду”. У параўнанні з міну
лым годам знізіліся адразу 11
сацыяльнаэканамічных па
казчыкаў. Найбольш заўваж
на ўпалі даходы насельніцт
ва – іх  з’ела інфляцыя.

ХТО БУДЗЕ ЕСЦІ МЯСА?
Мінсельгасхарч РБ прапа

нуе  павялічыць  закупныя
цэны на ялавічыну на 10%.
Пра гэта заявіў міністр сель
скай гаспадаркі  і харчу Ся
мён Шапіра.

Міністр патлумачыў, што
такая прапанова выклікана
агромністай розніцай закуп
ных цэнаў у Беларусі  і ў су
седніх краінах. “Цяпер закуп
ныя цэны на ялавічыну ў жы
вой вазе складаюць 3 тысячы
беларускіх рублёў за кілаг
рам, у суседніх рэгіёнах 812
тысяч беларускіх рублёў”, –
сказаў Сямён Шапіра.

Акрамя  таго,  ён  папя
рэдзіў, што Мінсельгасхарч
сёлета ўвосені ініцыюе павы
шэнне  закупных  цэнаў  на
малако.  Паводле  міністра,
значнага павышэння цэнаў
на прадукцыю жывёлагадоўлі
не плануецца. Але ж само са
бой зразумела, што рост за
купных  цэнаў  непазбежна
прывядзе да росту цэнаў на
мяса і малако ў гандлі. А яны
і так не стаяць на месцы. На
прыклад, у Мінску, паводле
статыстыкі, цэны на харчы за
студзенькрасавік 2008 году
павялічыліся ў сярэднім на
18,2% у параўнанні з аналаг
ічным  перыядам  мінулага
году.  І ў  іншых рэгіёнах тая
самая карціна. Так што буд
зем  рыхтавацца  да  новага
павышэння ўвосені.

Падрыхтаваў АЛЕГ МАН
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ХРАМ ЗА КАЛЮЧЫМ ДРОТАМ
АЛЬБО ГІТЛЕР НЕ ПЕРАВЕРНЕЦЦА Ў ТРУНЕ…

У газеце “7 дней” доктар
біялагічных навук прафесар
Алег Давыдзенка распавядае
пра свае ўнікальныя даследа
ванні беларускай нацыі:

“Существует множество
теорий, кто мы такие, откуда
пришли. Есть теория польских
ученых о том, что Беларусь —
часть польской территории,
которая “немножко обрусела”.
Есть “великорусская” теория:
белорусы ничем не отличаются
от русских, это часть российс-
кого народа. Есть теория архео-
лога В.В.Седова, в соответ-
ствии с которой белорусы от-
личаются от всех других славян
тем, что являются продуктом
синтеза балтов и славян (...)

Вероятно, балты, имея об-
щих матерей с нами, “столкну-
лись” с угрофиннами... А немцы
“встретились” в Центральной
Европе с иберийцами — людь-
ми, “пережидавшими” ледник на
Пиринейском (паруску правіль
на – “Пиренейском”; заўвага
рэд.) полуострове, от кото-
рых потом произошли кельты.
Очень небольшой процент ге-
нов, присущих кельтам, есть и
у белорусов (...)

— И все-таки, получается,
не существует ни одной чис-
той нации?

— Это так. Потому-то ни
одна из теорий, выдвигавшихся
учеными, в чистом виде не под-
твердилась. Скорее всего, права

“народная молва”, что мы ту-
тэйшыя. М.Ф.Пилипенко писал
об образовании белорусской на-
ции как родоплеменном объеди-
нении кривичей, радимичей, дре-
говичей — славянских племен,
— несколько разошедшихся, по-
том слившихся в единую нацию.
С небольшими примесями чьей-
то еще крови... Мы являемся
центральной индоевропейской
ветвью, содержащей наимень-
шее количество неиндоевропей-
ских примесей. Так что Гитлер
бы, наверное, перевернулся в
гробу, если бы узнал, что мы яв-
ляемся более чистокровными
арийцами, чем немцы!”

Колькі часу прайшло ад Ку
палавых “Тутэйшых”, а заходні
і ўсходні вучоныя ўсё аніяк не
падзеляць нашу тэрыторыю. А
Гітлеру, калі ён пабачыў нашу
краіну са свайго далёка, пера
варочвацца б у труне не давя
лося б. “Тутэйшыя арыйцы” яго
не забываюць.

У “Белорусской военной
газете” Уладзімір Кажэўнікаў
дае  адлуп  фільму  Анджэя
Вайды “Катынь”:

“Это самый глупый из филь-
мов Вайды. Политический
китч, за который становит-
ся стыдно. Если у режиссера
когда-то и был талант, то за
последние два десятилетия от
него не осталось и следа (…)

“Катынь” – политическая
агитка в поддержку позиции ны-

нешних польских радикалов. А
позиция их такова: русские в
неоплатном долгу перед по-
томками польских офицеров,
плененных в ходе освободитель-
ного похода Красной Армии в За-
падную Белоруссию и Западную
Украину. Словно не в счет геро-
изм более шестисот тысяч
красноармейцев, сложивших го-
ловы за освобождение Польши
от гитлеровцев. Сверхзадача
режиссера – обозначить образ
заклятого врага каждого поля-
ка: это красноармеец, он же рус-
ский, он же “оккупант”.

Шкада стала кінамайстра,
за  якога  так  сорамна  агля
дальніку “Белорусской воен
ной газеты. “Во славу Родины”
(гэта  поўная  назва  органа
Міністэрства  абароны  РБ).
Відаць,  памыліліся  кінаака
дэмікі, якія вылучылі “Катынь”
на прэмію Оскар у намінацыі
“Лепшы замежны фільм”. А што
тычыцца вобраза чырвонаар
мейца, дык яго да сённяшняга
дня жахаюцца старыя сяляне ў
“вызваленых” раёнах. Занадта
многа дэталяў таго вызвален
ня ў памяці засела. І не толькі
ў  памяці,  але  ў  матэрыялах
расійскай  пракуратуры  аб
расстрэлах НКВД у Катыні. 60
тамоў  гэтай  справы  Масква
трымае ў сакрэце. Чаго ж яны
баяцца? Таго ж, відаць, што і
БВГ – праўды.

А  “Рэспубліка”  рапартуе

пра адкрыццё Лядовага пала
ца на тэрыторыі Бабруйскай
крэпасці:

“По архитектуре Ледовый
дворец будет самым тесным
образом увязан с крепостью
1812 года, на территории ко-
торой находится. Именно бла-
годаря спортивному объекту
будет сохранено историческое
сооружение. Некоторые здания,
переданные Министерству
культуры, церкви, частным ли-
цам, уже сейчас реставрируют-
ся. Для некоторых черед при-
дет, ведь программа рассчита-
на на довольно длительный пе-
риод. Возможно, она сократит-
ся, все зависит от денежных
средств. Однако программа бу-
дет выполнена, вне всяких со-
мнений. Ведь конечная цель уси-
лий — возрождение историчес-
кого памятника. Он должен
стать туристическим цент-
ром, притягивая многочислен-
ных гостей Беларуси”.

 Лядовы палац – гэта, безу
моўна, рэч вельмі патрэбная.
Але цікава, ці будзе каліне
будзь адрэстаўраваны буды
нак літаральна ў двух кроках
ад Палаца? Маю на ўвазе кас
цёл,  дзе  200  гадоў  таму
хрысцілі ДунінаМарцінкеві
ча.  Чый  год  сёлета  мы,  як
быццам,  адзначаем.  Сёння
былы  храм  стаіць  за  калю
чым дротам.

АЛЕСЬ КАНЮЦІЧ

Саюздрук

РадыёхваліЯК НАРАДЖАЮЦЦА СЛОВЫ
АБО ШКАДУЙЦЕ НАШЫ ВУШЫ

30 траўня на Радыё Пало
нія дыктар, што чытаў навіны,
сказаў “інтэрнэтбАчына”. Ме
лася  на  ўвазе  інтэрнэтста
ронка, інтэрнэтбачЫна. Але
дыктар змяніў, наўмысна ці не
– не ведаю, націск у слове  і
слова  нарадзілася  новае.
Было “бачына” ад слова бок, а
стала “бачына” ад слова ба
чыць.  А  чаму  б  і  не?  Гэтае
слова магло б стаць, напрык
лад, беларускім адпаведнікам
замежнага слова экран.

Даўно  збіраўся  пагава

рыць пра “народную журнал
істыку”. Гэтым актыўна кары
стаецца  Радыё  Свабода  і
вельмі ганарыцца. Званкі на
тэлефонаўтаадказнік, лісты
звычайнай поштай, інтэрнэт
форум... Шуміць гай. Усе ар
гументы  за  такую  журналі
стыку не раз гучалі ў эфіры. Я
асмелюся выказаць некато
рыя сумненні. У званках, на
жаль, многа зласлівага старэ
чага бурчэння. “Гэныя лука
шысты...  А  ваша  апазіцыя
яшчэ  горшая...”  Такія  “вод

гукі”  зусім  пустыя  і  акрамя
сведчання, што ў радыё ёсць
і такія слухачы, нічога не да
юць. Маладыя ў сваіх  інтэр
нэтдопісах часта нічым не
лепшыя. Вось у мінулую пятн
іцу  цытуюць  аднаго  такога
слухача: “Душаць слонімскую
газету, і зноў ніякай салідар
насці. Нас усіх задушаць па
адным...” Але ж гэта няпраўда.
Усе незалежныя радыёстан
цыі крычаць пра Слонім. Бе
ларуская асацыяцыя журнал
істаў  ладзіць  акцыю  падт

рымкі. Сотні чытачоў падпіс
ваюцца  ў  абарону.  Дык  на
што  даваць  словы  гэтага
інтэрнэтплеткара ў эфір? У
мяне тады прапанова: аб’яд
наць у адзін блок Званкі, Фо
рум і Агляд прэсы. Калі ёсць
змястоўныя цікавыя допісы
ці тэлефанаванні – даваць. А
калі не – больш часу даць на
цытаванне газет і часопісаў.
Карацей, мой сігнал SOS рас
шыфроўваецца  так  –  шка
дуйце нашы вушы.

СЯРЖУК ВІТУШКА
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ПАСЛЯ БАЛЮ...
ПАЛІТЫКА І ГРОШЫ НА ЕЎРАВІЗІІ

“Беларусь  пераможа  на
Еўравізіі, калі сыдзе Лукашэн
ка”. Гэтыя словы я пачуў вы
падкова з размовы дзвюх цё
так у дызелі МаладзечнаГу
дагай.  Жарсці  па  ўсееўра
пейскім  шоў  не  суціхаюць,
пранікаючы з эфіру ў народ і
спараджаючы  там  чуткі,
версіі, здагадкі...

Арганізацыю  конкурсу
штогод фінансуе Еўрапейскі
Вяшчальны  Саюз  (European
Broadcasting Union), які і з’яў
ляецца нязменным арганіза
тарам шоў. Тое, што ЕВU – ка
ляпалітычная структура, вядо
ма даўно. Праект “Euronews”,
які падтрымліваецца і фінан
суецца Еўразвязам – гэта ты
тульны праект Вяшчальнага
Саюзу. Калі ў сістэме Еўравізіі
існуе карупцыйная схема, дык
вырастае  яна  з  палітычных
еўрапейскіх структур. Сума
“фармальных складак” на сён
ня  проста  смешная.  “Імідж
краіны” – бескаштоўная катэ
горыя выдаткаў. Калісьці тэ
леканал ОРТ заплаціў за ўдзел
Алы Пугачовай 86 тыс. даля
раў. А на апошнім конкурсе
Расія ўклала ў выступ Білана,
паводле  газеты  Frankfruter
Algemeine, каля 10 млн. даля
раў. За такія грошы яшчэ год
таму можна было ўвесь кон
курс правесці на найвышэй
шым  узроўні.  Цікава,  што
амаль такую ж суму EBU вы
даткаваў  на  правядзенне
апошняга конкурсу ў Сербіі.

Наколькі вялікі будзе ўнё
сак кожнай краіны, залежыць...
ад  колькасці  тэлевізараў  на
душу насельніцтва. Яшчэ дзе
сяць  гадоў  таму  Беларусь,
Расія і іншыя краіны СНД скла
далі так званую малаабсталя
ваную трэцюю групу краінаў,
дзе на 100 чалавек прыходзіла
ся меней за 10 тэлевізараў, і
павінны  былі  сплочваць  за
сваіх  удзельнікаў  65  тысяч
швейцарскіх франкаў (43 ты
сячы даляраў.) Для самай пра
сунутай першай групы (1 тэле
візар меней чым на чатырох
чалавек),  у  якую  ўваходзілі
краінызаснавальніцы Англія,
Францыя, Германія і  Іспанія,
велічыня складак раўнялася
172 тысячам даляраў. Нават
калі ўявіць, што ўсе 43 краіны

удзельніцы сёння перайшлі ў
першую  групу  (што  само  па
сабе малаверагодна), агульная
сума складак будзе каля 7,5
мільёнаў даляраў. У выніку ме
навіта  грошы  “спонсараў”
фармуюць бюджэт музычнага
конкурсу.

Сёлета  ў  конкурсе  Еў
равізіі брала ўдзел рэкорд
ная колькасць краінаў – 43.
Упершыню выступалі Азер
байджан  і  СанМарына.
Прынцып роўнасці ўдзельнікаў
у тым, што у роўнай ступені
права голасу маюць і дзяржа
выкарлікі і еўрапейскія эка
намічныя  монстры.  Коль
касць краінаў згодна геамет
рычнай прагрэсіі падвышае
шанцы амбітнага канкурсан
та  з  тугім  партманэ  “зару
чыцца падтрымкай”.

Хіба  істотна, што Марыя
Шэрыфавіч,  ці  група
“Лордзі” не здабудуць славы
“АBBА”, Селін Дзіон, ці Тота
Кутуньо  –  тых,  чые  імёны
заблішчэлі некалі пасля пе
рамогі ў гэтым шоў.

Куды больш  істотна ўла
годзіць  грамадскую  думку
пасля надання статусу неза
лежнасці  Косава,  ці  пера
весці  фінскую  армію  на
стандарты НАТА, каб ўступ
ленне Фінляндыі ў альянс не
зацягнулася.

А што Беларусь? Адзінае,

Блакітны агеньчык

на што мы можам разьлічваць
паранейшаму – гэта на саміх
сябе.  Палітычны  момант  не
саспеў, як ва Украіне ў 2004,
калі перамогу ў Кіеў павезла
Руслана, каб праспяваць сваю
песню на Майдане і   дадаць
смаку перамогі прыхільнікам
“аранжавых”.  “Спонсараў”
кшталту расійскіх алігархаў,
што  ўклаліся  ў  Білана,  ці  ў
дуэт  з  Азербайджана,  які
зладзіў у Бялградзе вечарынку
на 25000 асобаў, у нас ніколі і
не было. Ды і на прадзюсерах,
як зазначыў Філіп Кіркораў,
беларусы эканомяць. На міну
лым  конкурсе  менавіта  ён,
разграбаючы  “фінансавы”
канфлікт  з  кіраўніком  бела
рускай дэлегацыі Юрыем Аза
ронкам,  кінуў  яму:  “Тут  ваш
прэзідэнт я!”.

(Дарэчы, сёлетняя Еўравізія
скончылася для Азаронка…
прыступам белай гарачкі. Як
кажуць відавочцы, яго ў непры-
томным выглядзе давялося
даставіць з бялградскага гатэ-
ля  ў самалёт на Мінск – рэд.)

Паводле іроніі лёсу бела
рус Калдун, кіраваны прад
стаўніком Расіі балгарынам
Кіркоравым дасягнуў вышэй
шага для Беларусі выніку. Та
кая дзіўная ў Беларусі фарту
на. А з бабкамі з  дызелю я,
відаць, пагаджуся.

АНДРЭЙ БАРКОЎСКІ

ВАЙНА З
ДРЭВАМІ

Гаспадыня

“ПОЛАЦК – ГЕАГРАФІЧНЫ ЦЭНТР ЕЎРОПЫ”. Адкрыццё па-
мятнага знаку з такой назвай адбылося з нагоды 1146-й гадаві-
ны ўтварэння гораду. Полацк, 31 траўня 2008 году.

Фотафакт

Мы пасадзілі ў двары елач
ку, каб расла, каб упрыгож
ваць яе на зімовыя святы ды
й наогул – прыгожае дрэва.
Прыйшла суседка – рыначная
гандлярка, паглядзела, пакры
вілася  і  сказала,  што  трэба
елачку тэрмінова выкапаць і
выкінуць, але не патлумачыла
чаму і сыйшла. Пасля прыйш
ла іншая жанчына – выклад
чыца краслення і жахнулася,
убачыўшы елачку,  і таксама
сказала,  што  ад  елкі  трэба
пазбаўляцца як мага хутчэй,
бо калі елка  дарасце да пэў
нага ўзросту, а яе камель да
сягне пэўнага дыяметру, то
памірае гаспадар дому... Усе
нашы словы пра тое, што паў
сюль у Еўропе перад кожным
домам растуць елкі, не дзейн
ічалі. Выкладчыца сцвярджала,
што  пра  жудасныя  ўласці
васці елкі ёй распавялі па БТ і
кідалася на дрэўца.

Што гэта? Нейкі стары не
вытлумачальны страх перад
лесам,  які  трэба  карчаваць,
каб  рабіць  поле,  будаваць
хату? Уяўленне пра тое, што
лясныя дрэвы не мусяць расці
надта блізка да хаты, бо гэта –
небяспечна?  Лес  –  гэта  не
толькі елкі, але і звяры і злыя
рабаўнікі?  Здаецца,  у  еўра
пейскіх краінах перасталі ба
яцца дрэваў. У Германіі старыя
дрэвы маюць асаблівы догляд,
у нас – знішчаюцца ўмомант.
Навядзенне парадку ў бела
рускіх гарадах наўпрост звяза
нае са знішчэннем дрэваў –
чым болей высеклі, тым боль
шую навялі прыгажосць. Шмат
было  сказана  незалежнымі
СМІ  пра  перанос  помніка
Уладзіміру Караткевічу ў яго
родным горадзе – былі радыё
перадачы, артыкулы і сюжэт па
незалежным тэлеканале “Бел
сат”. Але ніхто не сказаў пра
тыя шыкоўныя экзатычныя за
латыя кусты, што раслі каля
помніка і былі знішчыны буль
дорзерам, як толькі на іх з’яві
ліся кветкі (вельмі хачу верыць
у тое, што адзін куст мне ўсё ж
удалося ўратаваць, і ён знай
шоў  надзейны  прытулак  у
прыватным садзе). Толькі ў Бе
ларусі рэканструкцыі паркаў
праводзяць з дапамогай буль
дозераў,  бо  ў  нас  дагэтуль
працягваюць баяцца раслінаў.

ПАЛІНА КАЧАТКОВА
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ШАНОЎНЫЯ ЧЫТАЧЫ! КАБ ГАЗЕТА “СВАБОДА” ПРЫХОДЗІЛА ДА ВАС РЭГУЛЯРНА І

ДОБРЫМ ДРУКАМ, РЭДАКЦЫІ ПАТРАБУЕЦЦА ВАША ПАДТРЫМКА. НАКІРОЎВАЙЦЕ, КАЛІ

ЛАСКА, ВАШЫ АХВЯРАВАННІ ЗВЫЧАЙНЫМ ПАШТОВЫМ ПЕРАВОДАМ НА АДРАС:

ЦІ МАГЧЫМЫЯ Ў БЕЛАРУСІ ПРАВЕДНЫЯ ЗВЫШДАХОДЫ ЧЫНОЎНІКАЎ?

ВАШЫ АДКАЗЫ Ў НАСТУПНЫМ НУМАРЫ

ПРАЖЭКТАР ПЕРАСТРОЙКІ
АДКУЛЬ БЯРУЦЦА ЗВЫШДАХОДЫ?

Ад рэдакцыі

Пасля 15гадовага перыяду рэакцыі  (ці рэсаветызацыі)
наша краіна ўступае ў перыяд застою. Знешне ён адрозніва
ецца ад застою брэжнеўскіх часоў, але сутнасна – такі самы.
Яго галоўныя прыкметы – жыраванне чыноўнікаў і паўбед
нае існаванне асноўнай масы насельніцтва, якое займаецца
штодзённым выжываннем. Пра перамены насельніцтву ду
маць няма калі, да таго ж яно не аб’яднанае ў нацыю, каб
стаць рэальнай сілаю перамен. Шмат каго такое становішча
задавальняе, бо шмат хто не задумваецца над тым, што зас
той для краіны – гэта марна страчаны час.  І чым больш ён
доўжыцца, тым цяжэй будзе пасля выбірацца з яго нам самім,
а пагатоў нашым дзецям і ўнукам.

Галоўная “чарапаха” на якой трымаецца застой – гэта ад
сутнасць інфармацыі. З аднаго боку мы чуем пра сацыяльна
арыентаваную дзяржаву, з  іншага бачым, як растуць цэны
для народа і катэджы для чыноўнікаў, якіх прынята называць
слугамі народа. Звышдаходы ў Беларусі даўно сталі табу для
прэсы і публічнага абмеркавання. Чаму? Хіба ёсць нешта за
ганнае ў тым, што паспяховы міністр або гераічны спецназа
вец ці справядлівы суддзя ці акуратны старшыня выбарчай
камісіі могуць з аднае зарплаты набыць сабе дарагі аўта
мабіль? Дык чаму пра гэта не казаць адкрыта? А рэч у тым,
што звышдаходы атрымліваюцца не за поспех і гераізм, аку
ратнасць і справядлівасць, а за рэчы цалкам адваротныя, якія
выстаўляць на ўсеагульны агляд сорамна. “Брудныя” бізнесо
выя махінацыі “пад дахам” дзяржавы, суды над людзьмі павод
ле прыдуманых абвінавачанняў, падтасоўкі на выбарчых уча
стках, прыслужлівасць і хабарніцтва – вось што сёння ў Бела

русі дзяржава ўзнагароджвае катэд
жамі і дарагімі аўтамабілямі.

Памятаеце, на выхадзе з брэжнеўс
кага застою на тэлебачанні была та
кая  перадача  –  “Пражэктар
перастройкі”. Там як
раз  і  “высветлівалі”
выпадкі  атрымання
звышдаходаў  за  га
небныя  з  гледзішча
чалавечай  прыстой
насці і проціпраўныя
з  гледзішча  закону
ўчынкі. Урэшце галоснасць і
стала тым фактарам, які прывёў
да сканчэння эпохі застою. Многія народы вызваліліся з “мутнай
вады” і жывуць цяпер у атмасферы адкрытасці, дзе паходжанне
звышдаходаў чыноўнікаў і бізнесоўцаў – на вачах у народа.

Рана ці позна будзе так і ў Беларусі, бо заўсёды жыць у
хлусні і цемры няведання немагчыма. Але пачаць гэтую спра
ву можна і трэба ўжо сёння. Таму мы звяртаемся да нашых
чытачоў з прапановай уключыць наш уласны “пражэктар пе
растройкі” і расказаць пра канкрэтныя факты звышдаходаў
беларускага чынавенства, заробленых няправедным шляхам.
Пішыце нам на электронны адрас рэдакцыі – edit@vilnia.com
альбо на наш паштовы адрас для ахвяраванняў. Усе вашы до
пісы будуць разгледжаныя і апублікаваныя. Краіна павінна
ведаць сваіх герояў. І антыгерояў таксама.
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